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PRÍHOVOR PREDSEDU
OZ KOVO

V KII prepustili 27 
zamestnancov – str. 2

Odborári presadzujú kratší 
pracovný čas – str. 2

Poradňa k rekreačným
 poukazom – str. 6

OZ KOVO MÁ 230 TISÍC PODPISOV A V PETÍCII POKRAČUJE

V NÁMESTOVE V NOVOM ROKU PRIPRAVENÍ ŠTRAJKOVAŤ

(Pokračovanie na 2. str.)

Vyše 1500 zamestnancov dvoch firiem v Námestove –  jednej na výrobu automobilových 
interiérových dielov -  Yanfeng Slovakia Automotive Interior Systems, s.r.o. -  a druhej na 
výrobu prístrojových panelov do automobilov - Visteon Electronics Slovakia, s.r.o. – vstúpilo 
do štrajkovej pohotovosti. V prvej sa nedohodli s vedením  firmy na raste miezd, v druhej na 
znení kolektívnej zmluvy.

Vážené kolegyne a kolegovia.
Aj keď si vždy na začiatku nového roka dáva-

me rôzne predsavzatia, je dôležité, koľko z nich 
dokážeme skutočne splniť. 

Nestačí len, že poznáme cestu, ktorá vedie 
k cieľu, ale musíme tú cestu prejsť aj so všetkými 
prekážkami a problémami, inak svoj cieľ nedo-
siahneme.

Ak chceme ľudí 
presvedčiť, nestačí 
len hovoriť, musíme 
sami konať a hlavne - 
mať osobné spojenie 
s ľuďmi. Musíme ich 
počúvať, nielen o nich 
písať a hovoriť.

Treba robiť to, čo 
je potrebné pre ľudí 
a nie to, čím prezen-
tujeme len sami seba, 

alebo čo nás to baví.
Ak totiž necháme ťahať iba jedného, nikdy 

úspešní nebudeme. Stoja pred nami rôzne témy 
a úlohy, ktoré musíme v tomto roku, ale aj v ďal-
ších zrealizovať tak, aby sme zlepšili kvalitu ži-
vota a pracovné podmienky našich členov a za-
mestnancov. Ale toto musí to byť úloha pre nás 
všetkých. 

Ak našu prácu nebudeme cítiť srdcom, tak 
ostane len pri konštatovaní, ako to nejde, ako sa 
to nedá. 

Ak človek myslí svoje požiadavky úprimne, 
bojuje za ne a vydrží až do konca, tak sa mu väč-
šinou podarí dosiahnuť svoj cieľ.

Nemôžeme chcieť všetko - to nedokáže spl-
niť nikto. Musíme si stanoviť priority a ciele, ktoré 
dokážeme reálne naplniť a nastaviť hodnoty tak, 
aby sme zároveň mali aj čas žiť. Aby sme mali 
dostatok času aj na svoju rodinu, svojich blízkych.

Život pritom nestačí žiť, skúsme život milovať. 
Ak budeme spokojní vo svojom vnútri, tak sa 

nám budú ľahšie znášať aj niektoré nedostatky 
a problémy.

Robme rozhodnutia a kroky tak, aby naši čle-
novia nemali pocit, že sú pred nimi dvere zatvo-
rené. 

Uvedomme si, čo je základom práce odborov 
a prečo vlastne vznikli. Iba spoločne, v rámci 
podpory a jednoty, dokážeme zvládnuť a zre-
alizovať oprávnené požiadavky našich členov.

Tak, ako to hovorí holandské príslovie: „Na-
priek tomu, že sa rieka vlieva do mora, ostáva 
verná svojmu prameňu.“

Buďme v tomto roku verní myšlienke odbo-
rov, aby nám pribúdali noví kolegovia, rozširova-
la sa naša členská základňa, aby sme spoločne 
podporili dobrú vec a boli súčasťou občianskej 
spoločnosti, s ktorou zamestnávatelia a politici 
musia počítať.

K tomu Vám prajem najmä veľa zdravia, po-
koj v duši, dobrých ľudí okolo seba a verte - keď 
každé ráno vykročíte do nového dňa s príjemným 
úsmevom, všetko pôjde ľahšie.

                                                  Emil Machyna

Po krátkej prestávke, súvisiacej s vianočný-
mi sviatkami a príchodom nového roka, pokraču-
je Odborový zväz KOVO so svojimi aktivitami – 
okrem pokračujúcej kampane #Za vyššie mzdy, 
súvisiacej s kolektívnym vyjednávaním na pod-
nikovej alebo odvetvovej úrovni, je to aj petičná 
akcia na vyhlásenie referenda o zastropovaní 
veku odchodu do dôchodku na 64 rokov a úľavy 
pre matky, ktoré vychovali deti. Od leta minu-
lého roka, kedy kováci túto petíciu spustili, 
získali viac ako 230 tisíc podpisov!

S napätím pritom očakávajú prvé tohtoroč-
né zasadnutie Národnej rady SR (začína 29. 
januára 2019), v rámci ktorého by mali poslan-
ci hlasovať o návrhu ústavného zákona, ktorý 

vek odchodu do dôchodku ohraničuje práve na 
64 rokov. Hlasovanie o tomto zákone z dielne 
strany SMER- SD pritom už poslanci v minulom 
roku na návrh predkladateľov viackrát presúvali 
a podľa našich informácií sa aj toto hlasovanie 
pravdepodobne uskutoční najskôr o mesiac.

Vedenie OZ KOVO pritom poslalo viacerým 
zástupcom parlamentu list, aby pri preroková-
vaní tohto návrhu podporili ústavnú zmenu zá-
kona  a zahlasovali za ňu. Na jej schválenie je 
potrebných 90 hlasov poslancov, teda aj hlasy 
opozície, aby bola splnená podmienka ústavnej 
väčšiny. 

Pokiaľ by sa tak nestalo, vedenie Odbo-
rového zväzu KOVO plánuje v petičnej akcii 
pokračovať. 

Aj preto je stále aktuálna výzva kovákov, 
aby každý, komu záleží na budúcnosti jeho detí 
a nechce, aby pracovali do 70-ky, ale užili si dô-
chodok v relatívnom zdraví, podpísali petičný 
hárok, ktorý je k dispozícii na centrále OZ KOVO 
v Bratislave i na jeho metodických pracoviskách 
v Prešove a Banskej Bystrici. Stiahnuť si ho však 
môžete aj z web stránky www.ozkovo.sk alebo 
môžete podpísať elektronickú formu petície na 
https://www.peticie.com/referendom_za_docho-
dok.

Za vaše podpisy aj touto cestou ďakujeme.
                                                  Anita Fáková

Zamestnancov oboch spoločností zastupuje 
Základná organizácia OZ KOVO Nižná. Ako potvrdil 
predseda základnej organizácie, Marián CVANCI-
GER, tomuto rozhodnutiu predchádzali viac ako dva 
mesiace trvajúce kolektívne vyjednávania v oboch 
firmách, v rámci ktorých požadovali predovšetkým 
nárast miezd zamestnancov: „Kým pred štyrmi 
rokmi mal zamestnanec mzdu o zhruba 44 per-
cent vyššiu, ako bol minimálny mzdový nárok, 
vlani už iba o približne tridsať,“ hovorí Marián 
CVANCIGER, a pokračuje: „Minimálna mzda na-
rástla pre rok 2019 o 8,34 percenta. Nechceme 
dopustiť, aby sa rozdiel medzi minimálnou a 
reálnou mzdou aj naďalej znižoval, preto sme 
postavili návrh na zhruba 10 -percentnom raste 
miezd, s čím však zamestnávatelia nesúhlasia.“ 

Dodajme, že priemerná mesačná mzda za-
mestnancov v závode predstavovala v roku 2017 
celkom 895 eur, výrobní robotníci zarábali v prie-
mere 815 eur.

VYHLÁSILI ŠTRAJKOVÚ POHOTOVOSŤ
V spoločnosti Yanfeng Slovakia Automoti-

ve Interior Systems, kde od novembra pre tento 

rok vyjednávajú mzdovú časť, sa preto rozhodli 
8. januára vyhlásiť štrajkovú pohotovosť. Návrh 
odborárov predstavoval navýšenie hodinových tarif-
ných miezd zamestnancov o 0,50 €. Zamestnávateľ 

ODBOROVÝ

ZVÄZ
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V ŽILINSKEJ KII 

PREPÚŠŤALI

Aj preto chcú odborári, združení v Konfederácii 
odborových zväzov (KOZ) SR, otvoriť v tomto roku 
na pôde tripartity tému skracovania pracovného 
času slovenských zamestnancov. Upozorňujú na to, 
že počet odpracovaných hodín Slovákov je výrazne 
nad priemerom Európskej únie (EÚ), aj eurozóny. 

Podľa platného Zákonníka práce je pracov-
ný čas zamestnanca v súčasnosti stanovený na 
najviac 40-hodinový týždenný pracovný čas. 
Podľa KOZ SR je pritom priemerný týždenný 
pracovný čas slovenských zamestnancov 12 
-ty najdlhší v európskom porovnaní a z krajín 
Európskej únie ide o 9 –ty najdlhší pracovný 
týždeň. 

„Ak predpokladáme, že Slovák môže za svoj 
pracovný život odpracovať až 44 rokov, tak za celý 
pracovný život, v prepočte na pracovný rok, odpra-
cuje o dva pracovné roky viac,  ako  zamestnanec  
v Spojenom kráľovstve, Španielsku či Fínsku,“ uvá-
dza vo svojom stanovisku  KOZ SR. A pokračuje: 
„V prípade eurozóny odpracuje Slovák za svoj pra-
covný život takmer o štyri pracovné roky viac oproti 
priemernému zamestnancovi eurozóny,“ priblížili 
odborári.

Ako príklad uvádzajú, že Slovák odpracuje 
v priemere o viac ako päť pracovných rokov na-
vyše v porovnaní so zamestnancom Švajčiarska, 
Nemecka čiNórska. „Príklady rozvinutých krajín 
ukazujú, že je možné mať kratší pracovný čas 
s udržateľnou zamestnanosťou, ale aj zárob-
kami,“ argumentujú odborári, ktorí chcú o tejto 
problematike diskutovať so sociálnymi partnermi.

FIRMY V TOM VIDIA PROBLÉM

Zástupcovia zamestnávateľov sú však pre-
svedčení, že skracovanie pracovného času by 
malo zostať v rámci kolektívneho vyjednáva-
nia. Problémy by podľa nich mohli nastať v súvis-
losti so zabezpečením pracovnej sily. „A tu vidíme 
problém, keďže dnešný pracovný trh sa práve borí 
s problémom akútneho nedostatku pracovníkov. 
Čiže uvedenú požiadavku odborov vidíme vo svetle 
dnešných problémov na trhu práce ako prevažne 
ťažko realizovateľnú. Maximálne môže podporiť 
ďalšiu automatizáciu prevádzok na úkor pracov-
ných miest,“ skonštatoval tajomník Republikovej 

únie zamestnávateľov, Martin HOŠTÁK.
Podľa Asociácie zamestnávateľských zväzov 

a združení (AZZZ) SR musí každý zamestnávateľ 
osobitne zvážiť svoje možnosti. „Kratší pracovný 
týždeň vytvára firmám, ktoré majú napr. nepretržité 
prevádzky, vyššie náklady v súvislosti s prijímaním 
nových ľudí, či zvýšenej administratívy. V zmeno-
vom režime výkonu práce alebo v nepretržitej pre-
vádzke by si vyžiadala táto zmena nutnosť prijatia 
ďalších zamestnancov, čo je v súčasnej situácii 
problematické aj vzhľadom na nedostatok kvalifiko-
vanej pracovnej sily,“ doplnila hovorkyňa AZZZ SR 
Miriam ŠPÁNIKOVÁ.

Monika UHLEROVÁ, viceprezidentka KOZ 
SR, však oponuje: „Tých dôvodov - aj na celospolo-
čenskej úrovni - je určite viac. Domnievame sa, že 
skracovanie pracovného času a trávenie čoraz 
kratšieho času v práci má určite pozitívne do-
pady aj ekonomické, sociálne, psychologické, 
zdravotné, ale aj environmentálne. Sme úplnými 
lídrami v neštandardných pracovných časoch, 
respektíve v počte hodín, ktoré Slováci a Sloven-
ky odpracujú v neštandardných časoch. Čiže po-
čas noci, počas víkendov, počas sviatkov. Tu 
má podiel takto odpracovaných hodín až 17 % 
a priemer Európy je 6 %.  Aj z tohto dôvodu po-
važujeme za i dôležité otvoriť aj tému skracovania 
nadčasov, prípadne skracovania počtu odpracova-
ných hodín v noci,“ uzavrela viceprezidentka KOZ 
SR,  M. UHLEROVÁ.                                   A.Fáková

ODBORY O SKRÁTENÍ PRACOVNÉHO ČASU

V NÁMESTOVE V NOVOM ROKU PRIPRAVENÍ ŠTRAJKOVAŤ
ponúkol nárast o 0,16 €, v ďalších rokovaniach na-
vrhol 0,26 € a na poslednom rokovaní znížil návrh 
na 0,20 €.

V spoločnosti Visteon Electronics Slovakia 
sa od polovice novembra vyjednáva podniková 
kolektívna zmluva na roky 2019 – 2020 a za-
mestnanci do štrajkovej pohotovosti vstúpili 
16. januára tohto roku. Pôvodný návrh zástupcov 
zamestnancov zo ZO OZ KOVO Nižná v tejto spo-
ločnosti predstavoval 12%-né navýšenie tarifných 
miezd pre všetkých zamestnancov. Na svojej požia-
davke stále trvajú, zamestnávateľovi však navrhli 
postupné zvyšovanie tohtoročných miezd, a to: od 
januára tohto roku o 6%, od apríla o 3% a od augus-
ta o ďalšie 3%. 

Zamestnávateľ to najskôr radikálne odmietol, 
aktuálne ponúka rast taríf v 1. až 4. platovej triede 
o 0,14 €, v piatej triede o 0,12 €, a v triedach 6 až 
10 o zhruba 0,10 €. Pre ozrejmenie, v roku 2017 tu 
priemerná mzda zamestnancov (vrátane THP pra-
covníkov) dosahovala 1.030 eur. Výrobní robotníci 
(t.j. zamestnanci, odmeňovaní hodinovou mzdou) 
zarábali mesačne 832 eur brutto.

PRÍDE SPROSTREDKOVATEĽ?
Ďalšie kolo vyjednávania sa má uskutočniť 

v závere januára. Ak sa obe strany nedohodnú, 
postup bude rovnaký ako pri vyjednávaní v spoloč-
nosti Yanfeng, kde odborári – v zmysle zákona o ko-
lektívnom vyjednávaní – vyhlásili spor a 17. januára 
odoslali na ministerstvo práce, sociálnych vecí a ro-
diny žiadosť o pridelenie sprostredkovateľa. Ak sa 
ani jemu nepodarí dospieť k dohode oboch strán, 
odborári môžu vyhlásiť štrajk.   

   
PODPORU ODBORY MAJÚ                          

Podporu odborovej organizácii v rámci ko-
lektívneho vyjednávania o dôstojných mzdových 
podmienkach pre rok 2019 a súhlas s vyhlásením 
štrajkovej pohotovosti pritom v Yanfengu podpísalo 
už 760 zamestnancov, vo Visteone zatiaľ vyše 500. 
A hoci v oboch firmách pracujú najmä ženy, skúse-
nosť s takýmto konaním už zamestnanci z Yanfen-
gu majú – v roku 2016 takisto pohrozili zamestnáva-
teľovi štrajkom a pred fabrikou usporiadali protestné 
zhromaždenie. Nakoniec sa obe vyjednávacie stra-
ny dohodli.                         A.Fáková,  M.Cvanciger 

V porovnaní s priemerom odpracovaných hodín zamestnancov Európskej únie odpracuje 
Slovák za svoj pracovný život o takmer tri pracovné roky viac.

V slovenskej automobilke KIA, sídlia-
cej v Tepličke nad Váhom pri Žiline, došlo 
k 1. februáru tohto roka k prepusteniu 27 
zamestnancov, pracujúcich v motorárni. 
Ako vo svojom stanovisku zdôvodňuje 
automobilka Kia Motors Slovakia, dôvo-
dom je „konštantne klesajúci záujem o 
vozidlá s naftovým motorom.“ KIA Motors 
Slovakia (KMS) je pritom jedinou sloven-
skou automobilkou, v ktorej sa okrem áut 
vyrábajú aj motory, a to aj pre sesterskú 
fabriku Hyundai v českých Nošoviciach.

Optimalizácia výrobných liniek v hale, 
kde sa dieslové motory vyrábajú, bola podľa 
slov zástupcov žilinskej automobilky nutná. 
„V dotknutej motorárni KMS už v apríli minu-
lého roku pristúpila k prechodu z trojzmennej 
na dvojzmennú prevádzku,“ uvádza automo-
bilka, ktorá v uplynulom roku vyrobila v po-
rovnaní s rokom 2017 o 35 % menej nafto-
vých motorov. Dopyt po diesloch má pritom 
klesajúcu tendenciu v celej Európe, keďže 
ekologické normy sú čoraz prísnejšie.

ODBORY NESÚHLASIA

„Organizačná zmena vstúpi do platnosti 
1. februára 2019, odkedy KMS ruší 27 pra-
covných pozícií. Spoločnosť pristúpila k tejto 
situácii s plnou zodpovednosťou a ponúkla 
svojim zamestnancom odstupné nad rámec 
Zákonníka práce a kolektívnej zmluvy,“ do-
pĺňa závod, ktorý, ako ďalej tvrdí, v záujme 
zachovania 3 800 iných pracovných miest, 
musel k tomuto kroku pristúpiť. Zvyšných 
zamestnancov, ktorí dohodu o ukončení pra-
covného pomeru neakceptovali, spoločnosť 
údajne informovala o voľných pracovných 
miestach u najväčšieho dodávateľa Hyun-
dai Mobis Slovakia, keďže momentálne vo 
vlastných výrobných prevádzkach neeviduje 
žiadne voľné pracovné pozície. Nateraz však 
automobilka vylúčila aj ďalšie prepúšťanie - 
všetko však bude závisieť od predaja vozidiel 
s naftovými motormi.

Na zmeny z prostredia automobilky 
zareagovala aj Základná organizácia OZ 
KOVO KIA Žilina, ktorá vo svojom oficiálnom 
stanovisku upozornila, že prepustením za-
mestnancov malo dôjsť k porušeniu niekoľ-
kých ustanovení Zákonníka práce. Predseda 
Výboru ZO OZ KOVO KIA Žilina, Miroslav 
CHLÁDEK, zároveň skonštatoval: „Mrzí 
nás, že o prácu prišli skúsení slovenskí 
zamestnanci, ktorí v automobilke odpra-
covali od päť do desať rokov a vedeli pra-
covať ako obsluha CNC strojov. Na jednej 
strane sa závod snaží získať odborníkov 
zavádzaním duálneho vzdelávania, a na 
druhej strane nemá problém prepustiť 
kvalifikovaných ľudí. Navyše v čase, keď v 
závode pre nedostatok ľudí pracuje približne 
100 cudzincov,“ povedal M. CHLÁDEK. 

Odborári v súčasnosti automobilku žia-
dajú o prešetrenie zmienených porušení a 
zároveň sú podľa vlastných slov pripravení 
poskytnúť zamestnávateľovi plnú súčinnosť.                      

                      
                          A. Fáková, M. Chládek   
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AKTUÁLNE Z VYJEDNÁVANIA KZVS V trnavskej automobilke 
porastú platy

Od januára tohto roku sa trnavským zamest-
nancom automobilky zvýšia mzdy o 53 eur a o 
ďalších 50 eur od januára 2020. Taký je výsledok  
kolektívneho vyjednávania medzi zástupcami 
Základnej organizácie OZ KOVO v trnavskej au-
tomobilke Groupe PSA Slovakia s vedením zá-
vodu. 

Ako na záver predstavitelia závodu skonštato-
vali, dohoda umožňuje udržanie dlhodobej konku-
rencieschopnosti výrobného centra a zároveň vy-
tvára podmienky pre ocenenie zamestnancov a ich 
osobný rozvoj. 

V rámci kolektívneho vyjednávania strany do-
hodli tarifné triedy pre kategóriu operátorov a kva-
lifikovaných robotníkov. „Automobilka tým mení svoj 
systém odmeňovania tak, aby sa mzda zamestnan-
cov v robotníckych profesiách zvyšovala podľa zruč-
ností, profesionálnych skúseností a odpracovaných 
rokov. Systém je transparentný, postavený na ob-
jektívnych kritériách. Ak zamestnanec splní určené 
kritériá, systém mu garantuje dohodnuté zvýšenie 
mzdy,“ informoval hovorca automobilky Peter ŠVEC. 

Novinkou v kolektívnej zmluve je zavedenie 
dodatkovej dovolenky nad rámec legislatívy. Od 
roku 2019 sa zmení vyplácanie 13. platu tak, aby 
sa 100 % vyplatilo spolu so mzdou za mesiac 
máj. „V roku 2020 sa spolu s novembrovou mzdou 
lojálnym zamestnancom vyplatí doplnková odme-
na,“ doplnil hovorca. 

VYŠŠIE PRÍPLATKY ZA VÍKENDY
 A SVIATKY

Dohoda rovnako umožňuje aj vyplácanie 
podielu na zisku koncernu Groupe PSA počas 
nasledujúcich dvoch rokov. „Zvyšujú sa príplat-
ky za prácu cez víkend a v zmysle platnej legis-
latívy zavedie automobilka rekreačné poukazy. 
Pri rokovacom stole sme sa dohodli aj na obohatení 
sociálneho programu o zájazdy na koncerty a špor-
tové podujatia s príspevkom zo sociálneho fondu,“ 
uviedol P. ŠVEC. 

Aktuálne vytvára automobilka okolo 4500 pra-
covných postov. Začiatkom roka 2017 sa úspešne 
rozbehla tzv. štvrtá, víkendová pracovná zmena. 
Vrátane dodávateľov generuje tento výrobca áut na 
Slovensku takmer 20 000 pracovných postov. 

Groupe PSA Slovakia vyrobila v roku 2017 re-
kordných viac ako 335 050 vozidiel, čo predstavu-
je medziročný rast produkcie o 6,3 %. V roku 2018 
predpokladá automobilka výrobu na úrovni minimál-
ne 350 000 vozidiel.

                                                             af, TASR

AUTOBUSÁRI ZATIAĽ VYJEDNÁVAJÚ
Radikálny krok, akým je možné vyhlásenie štrajkovej pohotovosti zamestnancov slovenských 
SAD-iek, je po treťom kole kolektívneho vyjednávania vyššej kolektívnej zmluvy (KZVS) 
medzi Odborovým zväzom KOVO a zamestnávateľským Zväzom autobusovej dopravy (ZAD) 
nateraz zažehnaný. 

  

HUTNÍCI 
V závere novembra sa uskutočnilo prvé kolo ko-

lektívneho vyjednávania dodatku KZVS hutníckej. Ko-
váci žiadali nárast mzdových taríf o 10,9%, čo však 
zamestnávatelia odmietli. Ďalšie kolo sa uskutočnilo v 
decembri a naposledy sa kolektívni vyjednávači stretli 
17. januára, kde zamestnávatelia predložili protinávrh 
na priemerný rast taríf vo výške 4,61%, čo znamená 
priemerne 24,50 eur do tarifných miezd. K dohode za-
tiaľ nedošlo a oba vyjednávačské tímy sa opätovne 
stretnú 6. februára 2019. 

VEREJNÁ DOPRAVA 
Toto kolektívne vyjednávanie je poznačené sku-

točne vzdialenými predstavami oboch vyjednávacích 
strán. Po 2. kole kolektívneho vyjednávania o odvet-
vovej kolektívnej zmluve v autobusovej doprave, ktoré 
sa uskutočnilo 10. decembra, zvýšil zamestnávateľský 
zväz svoj návrh na výšku tarifnej mzdy z 3.30 eur na 
3.50 eur za hodinu v kategórii vodič, a rast priemerných 
miezd navrhuje o 1% nad infláciu, čo ale zďaleka nespĺ-
ňa požiadavky zamestnancov.  OZ KOVO prezentovalo 
svoj protinávrh vo výške 4 eurá za hodinu v kategórii 
vodič, ale s podmienkou dodržania základnej mzdy na 
úrovni 4,47 eur/hodina. A požaduje aj rast priemerných 
miezd o 6,5%. 

Tretie kolo, plánované na 23. januára, bolo pre-
viazané veľkými očakávaniami, keďže OZ KOVO avi-
zovalo po jeho uskutočnení tlačovú konferenciu, na 
ktorej chcelo verejnosť informovať o ďalších krokoch. 
Na rokovaní predložil zamestnávateľský zväz návrh na 
zvýšenie priemerných miezd o najmenej 5% pri zohľad-
není minuloročného navýšenia. O tomto návrhu budú 
diskutovať predsedovia základných organizácií OZ 
KOVO na plánovanej koordinačnej porade, kde sa 
dohodnú aj na ďalšom postupe. 

STROJÁRI 
V rámci kolektívneho vyjednávania v odvetví stro-

járskeho priemyslu vyjednáva OZ KOVO pre rok 2019 
len mzdovú časť KZVS, pričom predložený návrh do-
datku vychádza z minimálnej mzdy na rok 2019, t.j. 520 
eur v 1. tarifnej triede a 960 eur v 12. tarifnej triede. 
Predložený návrh OZ KOVO predstavuje priemerný ná-
rast o 10,9% voči dohodnutým tarifám pre rok 2018. Ani 
tri kolá spoločného vyjednávania však nepriniesli doho-

du, hoci záverečný návrh a protinávrh už neboli od seba 
príliš vzdialené. Vyjednávanie stroskotalo na skutoč-
nosti, že zamestnávatelia odmietli návrh odborov, 
aby v 1. tarifnej triede zarábali zamestnanci 520 eur, 
čo je úroveň minimálnej mzdy. Spor tak skončí pred 
sprostredkovateľom. 

ELEKTROTECHNICI 
V októbri minulého roka predložili vyjednávači OZ 

KOVO zamestnávateľskému zväzu v odvetví elektro-
technického priemyslu návrh dodatku ku KZVS, ktorý 
obsahuje úpravu mzdovej časti na rok 2019 a zosúla-
denie mzdového zvýhodnenia za nočnú prácu a prácu 
v sobotu alebo v nedeľu so Zákonníkom práce. Návrh 
vychádza zo schválenej minimálnej mzdy v roku 2019 
a predstavuje 520 eur v 1. tarifnej  triede  a 840 eur 
v 12. tarifnej triede. Priemerné navrhované navýšenie 
tarifných tried je 11,03% voči roku 2018. Uskutočnili sa 
zatiaľ dve kolá kolektívneho vyjednávania, na ktorých 
zamestnávateľský zväz predložil návrh na rast taríf o 
výšku inflácie. K dohode zatiaľ nedošlo, pričom na-
sledujúce kolo sa uskutoční začiatkom februára. 

BYTOVÉ HOSPODÁRSTVO 
V roku 2019 bude pre oblasť bytového hospodár-

stva dojednávaná iba mzdová časť. Ešte v septembri 
2018 zaslali „kováci“ návrh zamestnávateľskému zvä-
zu, ktorý predstavoval priemerné zvýšenie tarifných 
miezd o 8,3%. Prvá tarifná trieda je navrhovaná na 
úrovni 520 eur a 12. tarifná trieda na úrovni 909 eur. 
Návrh, predložený Združeniu bytového hospodár-
stva SR, sa má prerokovať na Valnom zhromaždení, 
ktoré je plánované na apríl 2019. Až následne bude 
možné pristúpiť k vyjednávaniu a prípadnému podpisu 
Dodatku č. 1 ku KZVS, s predpokladanou účinnosťou 
od mája 2019. 

HASIČI 
Odmeňovanie  zamestnancov HaZZ SR upravuje 

kolektívna zmluva pre zamestnancov, odmeňovaných 
podľa Zák.č. 552/2003 Z.z., na základe ktorej sa v roku 
2018 mzdy zamestnancov v HaZZ zvýšili o 4,8%. Avi-
zovaná KZVS pre zamestnancov HaZZ - s účinnos-
ťou od 1.1.2019 - zabezpečí navýšenie miezd o 10% 
a nárast o ďalších 10% v roku 2020.  

                                                                          mb

Aj v novom roku kolektívne vyjednávanie kolektívnych zmlúv vyššieho stupňa (KZVS) 
naplno pokračuje. Odborový zväz KOVO vyjednáva pre rok 2019 tri nové KZVS - a to pre 
sklársky priemysel (pôvodná KZVS platí 30. apríla 2019), pre oblasť verejnej cestnej dopravy 
(vlani a predvlani táto KZVS nebola uzavretá) a pre členov Hasičského a záchranného 
zboru (pôvodná zmluva platila do 31.12.2018).  V tomto roku sa zároveň vyjednávajú aj štyri 
nové dodatky - ku KZVS strojárskej (platí do 31.12.2019), elektrotechnickej (účinná je do 
31.12.2022), hutníckej (platí do 31.3.2020) a KZVS pre oblasť bytového hospodárstva (účinná 
do 31.12.2020). 

Rokovanie oboch strán (23. januára) v Banskej 
Bystrici totiž prinieslo „návrh, o ktorom má zmysel 
hovoriť“, povedala podpredsedníčka Rady OZ KOVO 
a zároveň hlavná vyjednávačka za OZ KOVO, Moni-
ka BENEDEKOVÁ. Podľa nej „svitá nádej, že sa obe 
strany môžu dohodnúť“, čo sa po prvých dvoch kolách 
rokovaní zdalo absolútne nerealistické. 

Ako ďalej M. BENEDEKOVÁ skonštatovala, medzi 
mzdami zamestnancov slovenských SAD sú veľké re-
gionálne rozdiely, a to aj preto, že posledné dva roky 
absentovali mzdové časti kolektívnych zmlúv vyššieho 
stupňa. Podľa očakávaní, najviac zarábajú „autobusári“ 
v Bratislave, Trenčíne a Žiline. Najmenej na východe 
a juhu Slovenska, čo kopíruje vývoj aktuálnej mzdovej 
úrovne, ktorý je v týchto regiónoch.

Na tlačovej besede v Banskej Bystrici, ktorú po tre-
ťom kole vyjednávania KZVS zvolali kováci, to potvrdil 
aj Róbert MOLNÁR, predseda Základnej organizácie 
(ZO) OZ KOVO SAD Lučenec: „Priemerná mzda u nás 
bola za rok 2018 niekde na úrovni 870 eur v hrubom, 
ale priatelia, bavme sa o tom, že táto mzda nebola za 8 
hodín pracovnej doby. Tí vodiči sú veľakrát v práci 220, 
240, aj 260 hodín.“

Pavol GOLÁŇ, predseda ZO OZ KOVO SAD Tren-
čín, ho dopĺňa: „Je tam toho viac. Napr. nie každý má 
tú trasu ideálnu, že tam dokáže aj na tej spotrebe byť, 
takže zamestnávateľ si dá nejakú normovanú spotrebu, 

kde nie všetci sa vždycky vojdú a potom sú sankciono-
vaní, nadspotreba im je stiahnutá.“

OBRAT V ROKOVANÍ
Zamestnávatelia podľa M. BENEDEKOVEJ navrhli 

pôvodne zvýšenie tarifnej mzdy na 3,50 eura za hodinu 
a zotrvali na návrhu v prípade rastu priemernej mzdy o 
3,6 % (o 1 % nad očakávanú mieru inflácie na úrovni 
2,6 %).

„My sme v návrhu vychádzali z určitých makroe-
konomických parametrov, určitej situácie, ale najmä 
z očakávania vodičov, ktorí tvoria gro zamestnancov. 
Naša požiadavka bola 4,50 do tarify pre šiesty stu-
peň náročnosti práce v našej kolektívnej zmluve, 
čo zodpovedá kategórii vodič. Pokiaľ ide o nárast 
priemernej mzdy, žiadali sme rast o 10,9 %. Je to 
určitá kumulácia rastu minimálnej mzdy, čo bolo 
8,3 % a úrovne inflácie, ktorá sa predpokladá nie-
kde na úrovni 2,7-2,8 %. Zamestnávateľská strana 
oponovala, zdalo sa jej to neadekvátne,“ vysvetlila 
podpredsedníčka OZ KOVO, M. BENEDEKOVÁ.

DVÍHALI MZDY O INFLÁCIU?
V odvetví autobusovej dopravy sa podľa prezi-

denta ZAD, Petra SÁDOVSKÉHO, každoročne dví-
hajú mzdy minimálne o infláciu, prípadne niečo nad 

ňu, čo vôbec nie je pravidlo v odvetviach, keďže jedné-
mu sa darí menej, inému viac. „Pri inflácii, ktorá bola 
ešte minulý rok blízka nule a niekoľko rokov po sebe 
bola blízka nule, prísť s 10 % je pomerne agresívne. 
Zároveň trochu rozporujeme aj to, že mzdy v odvetví 
by sa mali dvíhať podľa toho, ako ide hore minimálna 
mzda. Prišli sme preto s novým návrhom a radi by sme 
diskusiu so sociálnym partnerom dostali na realistickej-
šiu bázu, aby sme sa blížili k reálnejším parametrom od 
začiatku. Vtedy budú rokovania rýchlejšie a pružnejšie“, 
uviedol P. SÁDOVSKÝ a pokračoval: „Tento rok, ak sa 
pozriete na ostatné odvetvia, tak sa hýbu možno 
niekde okolo piatich percent. Od nášho návrhu in-
flácia plus jedno percento sme sa posunuli niekde 
o jedno – dve percentá vyššie. Zároveň sa snažíme 
zohľadniť aj iné fakty, že minulý rok sa dvíhali mzdy v 
odvetví autobusovej dopravy v priemere o päť a viac 
percent bez toho, aby bola kolektívna zmluva. Takže, 
keď si to napočítate, hovoríme minimálne o 10 % ná-
raste miezd za dva roky, čo je slovenský nadpriemer,“ 
zdôraznil P.SÁDOVSKÝ.

Podpredsedníčka M.BENEDEKOVÁ hovorí: „K 
aktuálnemu návrhu zamestnávateľov – zvýšenie 
priemerných miezd o zhruba 5% s ohľadom na mi-
nuloročné navýšenie - musíme zvolať zástupcov 
našich základných organizácií, aby sme s nimi dis-
kutovali,“ uviedla s tým, že môže nastať aj krajná situ-
ácia, a to že mandát na vyjednávanie ostane pôvodný.  

Obe strany - zástupcovia zamestnancov i zamest-
návateľov – plánujú vo vyjednávaní pokračovať. A hoci 
ešte nie je dohoda na svete, ich stanoviská sa zblížili a 
nateraz sa tak na strane zástupcov zamestnancov neu-
važuje o radikálnejších krokoch.

                                       A. Fáková, M.Benedeková
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V BRATISLAVSKOM VOLKSWAGENE SPOMAĽUJÚ
V posledných rokoch prichádzali z automobilky Volkswagen Slovakia v Bratislave zväčša 
pozitívne správy. Pribúdali nové modely, technológie, investície i zamestnanci. Koncom mi-
nulého roku sa však začali objavovať informácie o neistých časoch. Bratislavská automobil-
ka uvažuje, že zmenší počet zmien, no neplánuje prepúšťať zamestnancov.

Výrobu vozidiel SUV by tak mali z doterajších 
štyroch zmien znížiť na tri, cez víkendy ich výrobu 
zastavia. Namiesto dvoch zmien sa malé vozidlá 
z rodiny New Small Family budú vyrábať v jednej. 
„Z dôvodu zmenených rámcových podmienok, 
ako je napríklad zvýšená technická kapacita 
liniek, sústredenie sa na efektivitu s cieľom 
zefektívniť chod firmy do roku 2025 o tridsať 
percent, či ukončenie rozsiahlej fázy nábehov, 
príde vo Volkswagen Slovakia k úprave zmeno-
vých modelov v dvoch výrobných segmentoch. 
V oboch prípadoch k zníženiu o jednu zmenu. V 
segmente SUV sa spoločnosť prinavráti k štan-
dardnému trojzmennému modelu. Takzvaný kon-
tinuálny štvorzmenný model bol zavedený v roku 
2010 s predpokladom trvania jeden až jeden a pol 
roka,“ vysvetlil hovorca Volkswagen Slovakia, Mi-
chal AMBROVIČ.

BEZ PREPÚŠŤANIA

Aj napriek spomaleniu výroby však Volkswa-
gen Sk zatiaľ neplánuje prepúšťať. Pracovať bude 
s prirodzenou fluktuáciou, keď sa za ľudí, ktorí z fir-
my odídu, nebude hľadať náhrada. Rovnako sa ne-
plánujú predlžovať zamestnancom zmluvy na dobu 
určitú a zníži sa aj počet agentúrnych pracovníkov.

POZNAČIL ICH ŠTRAJK V AUDI

Pre štrajk v maďarskom Audi však v závere ja-
nuára stáli aj výrobné linky SUV vo Volkswagene. 
Jedna štrajkujúca fabrika v Maďarsku pritom doká-
zala poškodiť 32 tovární v celej Európe. Problémy 
sa týkali aj bratislavskej fabriky Volkswagen, ktorá 
vyrába modelové rady VW Touareg, Audi Q7 a Q8, 
Porsche Cayenne či Volkswagen UP!, Škoda Citi-
go a Seat Mii. Neďaleký závod Audi v meste Győr 
má totiž nálepku najväčšej motorárne sveta. Vla-
ni vyprodukoval 1 954 301 motorov, predvlani ich 
bolo ešte takmer o 11 tisíc viac. Protest zamest-
nancov v maďarskej továrni tak zastavil výrobu 

športovo-úžitkových vozidiel v bratislavskej filiálke 
Volkswagenu, ktorá z Maďarska odoberá motory. 
Štrajk v maďarskej automobilke však už skončil 
a do pôvodného režimu sa vracia aj bratislavský 
závod.

NEUSTÁLE RASTIE

Volkswagen Slovakia vyrobil na Slovensku od 
roku 1991 vyše 5 miliónov vozidiel. Spoločnosť 
preinvestovala na Slovensku od svojho vzniku už 
viac ako 4,35 miliardy eur. Počet zamestnancov od 
krízového roku 2009 neustále rástol a vlani presia-
hol hranicu 14 tisíc pracovníkov. 

Súčasťou výroby nových SUV modelov v roku 
2012 bol aj rozsiahly investičný program v objeme 
viac ako 1,5 miliardy eur, v rámci ktorého vznikla 
nová karosáreň pre Audi, ako aj nová montážna 
hala a ďalšia karosáreň pre Porsche. Okrem toho 
pribudlo aj nové logistické centrum. Rozloha bra-
tislavského závodu presiahla dva milióny štvorco-
vých metrov. Okrem automobilov – ich najnovších 
modelov - produkuje VW SK aj prevodovky, kom-
ponenty pre prevodovky, podvozky a motory, ako aj 
zariadenia, používané pri výrobe vozidiel.

                                                  A.Fáková, trend.sk

RADU MLADÝCH KOZ SR 
VEDIE KOVÁK

V Bratislave sa 18. januára uskutočnilo 
prvé zasadanie Rady mladých Konfederácie 
odborových zväzov (KOZ) SR, ktorá má šta-
tút poradného orgánu Predstavenstva KOZ 
SR a zároveň je platformou, určenou pre 
mladých ambicióznych ľudí - odborárov, ktorí 
sa chcú v tomto smere výraznejšie angažo-
vať. Ako zaznelo na stretnutí, jedným z jej 
cieľov je nielen motivovať mladých ľudí vstu-
povať do odborov, ale tiež pomáhať zakladať 
odborové organizácie, ktoré budú garantovať 
práva zamestnancov.  

Na zasadnutí, ktoré viedla viceprezident-
ka KOZ SR Monika UHLEROVÁ, sa stretli 
zástupcovia jedenástich odborových zväzov, 
združených v konfederácii, z ktorých sa ná-
sledne volilo vedenie Rady mladých KOZ SR. 

Veľmi nás teší, že za predsedu bol zvo-
lený kovák František GAJDOŠ - bývalý 
podpredseda kovákov z trnavskej automobil-
ky - ZO OZ KOVO PCA Slovakia – a súčasný 
predseda prípravného výboru Tradičných 
odborov JLR (Jaguar Land-Rover), ktoré 
sú organizačnou jednotkou OZ KOVO. 

Podpredsedníčkou Rady  sa stala Fran-
tiška JAKUBÍKOVÁ z Odborového zväzu po-
lície SR. Obom srdečne blahoželáme!

V aktuálnom roku sa chcú mladi odborári 
zamerať najmä na propagáciu dôležitosti or-
ganizovania sa a členstva v odboroch a na 
silu kolektívneho vyjednávania. Rovnako sú 
pripravení aktívne participovať na Prvomájo-
vých oslavách, veľtrhoch či burzách práce a 
festivaloch. V tomto roku sa plánujú stretnúť 
aj  v regiónoch mimo hlavného mesta – a to v 
Žiline a Košiciach.
            Text a foto: kozsr.sk, sprac.redakciou

Zľava: predseda Rady mladých 
(RM) KOZ SR, F.Gajdoš, v strede 
viceprezidentka M.Uhlerová a pod-
predsedníčka RM KOZ SR, F.Jaku-
bíková

KOVÁCI Z U.S.STEEL VARUJÚ LISTOM PREMIÉRA
Na svojom januárovom zasadnutí sa Výbor Rady odborov OZ KOVO U.S.Steel Košice rozhodol 
poslať otvorený list predsedovi Vlády Slovenskej republiky, Petrovi PELEGRÍNIMU i ministrovi hos-
podárstva SR, Petrovi ŽIGOVI.

Na svojom januárovom zasadnutí sa Výbor 
Rady odborov OZ KOVO U.S.Steel Košice rozhodol 
poslať otvorený list predsedovi Vlády Slovenskej re-
publiky, Petrovi PELEGRÍNIMU i ministrovi hospo-
dárstva SR, Petrovi ŽIGOVI.

Upozorňujú v ňom na mimoriadnu dôležitosť 
blížiacej sa finálnej fázy rokovaní, týkajúcich sa 
preskúmania tzv. dočasných ochranných opat-
rení EÚ (v termíne 3. februára 2019), s cieľom za-
bránenia dovozu lacnej ocele odklonenej z USA 
do Európskej únie.

 Situácia sa bezprostredne týka aj zamest-
nancov najväčšej hutníckej fabriky na Slovensku 
-  spoločnosti U.S. Steel Košice, ktorých táto od-
borová organizácia zastupuje. Majú vážne obavy, 
že zo strany Európskej komisie dôjde k zvýše-
niu kvót, čo by umožnilo, aby sa na európsky 
trh dovážala lacnejšia oceľ. Ako ďalej vo svojom 
liste píšu.... „ako sociálny partner zdieľame ambície 
EÚ podporovať udržateľné hospodárstvo, v kto-
rom sú skĺbené environmentálne ciele s potrebami 
konkurencieschopnosti a zamestnanosti. V najbliž-
šom čase budete mať záverečnú príležitosť doladiť 
schému regulácie dovozu lacnej ocele do EÚ tak, 
aby lepšie odrážala ochranu európskej ocele a za-
bezpečila tak aj do budúcnosti existenciu nášho 
oceliarenského priemyslu, ale aj ďalších dotknutých 
priemyselných odvetví, spolu s desiatkami tisícov 
pracovných miest našich zamestnancov.“

V závere listu odborári kompetentných „hlasno 

varujú“ a vyzývajú pomôcť im „zachrániť“ hutnícky 
sektor, už teraz zaťažený vysokými nákladmi a ob-
medzovaný v dôsledku nových, ešte reštriktívnej-
ších pravidiel. Vyzývajú vládu, aby vytvorila legis-
latívny rámec, ktorým by podporili hutnícke spoloč-
nosti a tie by následne neznižovali  svoje investície, 
čo v konečnom dôsledku vedie  k strate pracovných 
miest, ba až k postupnému zatváraniu závodov. 

K listu pridali aj niekoľko konkrétnych odporú-
čaní, ktoré by po akceptácii kompetentných pomohli 
odvrátiť ich obavy a ku ktorým spoločne dospeli 
v diskusii s viacerými európskymi hutníkmi na pôde 
európskej odborárskej organizácie industriAll. 

                                             J.Varga, A.FákováVážení kolegovia, kováci.
S hlbokým zármutkom Vám 

oznamujeme, že vo veku 64 ro-
kov zomrel v závere januára toh-
to roku náš dlhoročný odborový 
funkcionár zo Základnej organi-
zácie SAD Humenné, dobrý kole-
ga a skvelý priateľ,

            pán LADISLAV KARAPIN.

Česť jeho pamiatke.
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NOVÁ  TVÁR V OZ KOVO
Odborový zväz KOVO je silná značka, ktorá 

má už 25 rokov nielen pevné postavenie v novo-
dobých  slovenských dejinách, ale aj pôsobivé 
výsledky. Je to najmä vďaka poctivej a odušev-
nenej práci mnohých kovákov, z ktorých si už 
viacerí užívajú zaslúžený odpočinok na penzii 
a namiesto nich prichádzajú nové tváre. Dnes 
vám predstavíme nového špecialistu BOZP na 

Metodickom pracovis-
ku OZ KOVO v Ban-
skej Bystrici, Ing. Jo-
zefa KOVÁČIKA.

O kariére: „Narodil 
som sa v Brezne – bolo 
to v lete 1989 - kde som 
absolvoval  základnú aj 
strednú školu. Násled-
ne som študoval na 
Vysokej škole bezpeč-
nostného manažérstva 
v Košiciach, ktorú som 
po piatich rokoch štúdia 
zavŕšil získaním inži-
nierskeho titulu. V roku 
2013 som sa zamestnal 

v dcérskej spoločnosti Železiarní Podbrezová - v ŽP 
Bezpečnostné služby s.r.o., kde som sa  asi po roku 
a pol stal bezpečnostným technikom. To bola moja 
prvá vážna pracovná pozícia. Po necelých 5-ich 
rokoch som dal výpoveď z dôvodu zmeny bydliska 
a zamestnal som sa v jednej banskobystrickej spo-
ločnosti, zaoberajúcej sa kamerovými a zabezpe-
čovacími systémami. Po čase som objavil pracovnú 
ponuku na špecialistu BOZP v OZ KOVO. Prečo 
OZ KOVO? Zaujímavá príležitosť v správny čas. V 
BOZP som sa „našiel“, baví ma táto špecializácia. 
Aj keď nemám až tak  veľa skúseností, snažím sa 
a svoje znalosti  dopĺňam aj samoštúdiom vo svo-
jom voľne. Nemám rád monotónnu robotu a to v 
tomto odvetví určite nehrozí, vždy sa objavia nové 
výzvy. Oceňujem, že mám možnosť získať jedineč-
nú prax a vážim si aj veľmi dobré pracovné a medzi-
ľudské vzťahy, čo je pre mňa jeden zo základných 
faktorov pre psychickú pohodu v práci.“

O mne: „V septembri minulého roka som sa 
oženil s mojou dlhoročnou priateľkou Gabikou. Za-
tiaľ neočakávame žiadny prírastok, najprv si chce-
me vybudovať svoje zázemie a potom to necháme 
voľne plynúť. V živote je pre mňa najdôležitejšia ro-
dina a zdravie mojich najbližších. Mojím najväčších 
koníčkom je momentálne stavba nášho domčeka, 
no spolu s Gabikou milujeme cestovanie po svete, 
spoznávanie slovenských hôr, lyžovanie a individu-
álne  si rád občas zahrám futbal, volejbal či tenis. 
Čo sa môjho pohľadu na svet týka, vždy sa sna-
žím robiť veci tak, aby boli moji rodičia na mňa hrdí. 
A v duchu hesla: Keď sa chce, hľadajú sa spôsoby, 
no keď sa nechce, hľadajú sa dôvody.“                   r

SLOVALCO V ROKU 2019 – MZDY AJ EKOLÓGIA
Nedávno bol predstavenstvom spoločnosti SLOVALCO a.s., sídliacej v Žiari nad Hronom, schválený pro-
jekt pretavovania hliníkového odpadu z výrobných procesov rôznych firiem z nášho, ale aj zo širšieho 
okolia. Má nielen silný ekologický rozmer, ktorým je zber a zhodnotenie odpadu, či šetrenie energií, ale 
pomôže nám aj v diverzifikácií výroby našich produktov a tiež zvýši našu produktivitu práce a zamestna-
nosť.

Schválené boli aj ďalšie projekty, ktoré sú dôležité 
z pohľadu obnovy, údržby a modernizácie zariadení a 
z celkového zlepšovania. Investície pôjdu do zelených 
anód, odlievacích súprav, riadiaceho systému meniar-
ne a do laboratórií. Pre nás, zamestnancov, sú to signá-
ly záujmu rozvíjať spoločnosť Slovalco aj napriek stále 
pretrvávajúcemu nepriaznivému vývoju cien vstupných 
surovín a hliníka na svetových obchodných trhoch. 

Vedenie spoločnosti má snahu, aby sme sa v 
oblasti nákladov a produktivity práce mohli zaradiť 
medzi špičku vo svete. Slovalco chce byť konkuren-
cieschopné. Chce prežiť v náročnom prostredí svetovej 
ekonomiky. Chce podporovať a udržať zamestnanosť 
aj v prípade, že dôjde k poklesu ekonomických ukazo-
vateľov. Potvrdil to aj schválený Obchodný plán až do 
roku 2021, ktorého súčasťou je aj priestor na zvýšenie 
miezd. 

Z KOLEKTÍVNEHO VYJEDNÁVANIA

Na tomto pozadí sme sa my, zástupcovia zamest-
nancov zo Základnej organizácie OZ KOVO Slovalco, 
už od leta minulého roku stretávali so zástupcami za-
mestnávateľa. Na situáciu v  podniku sme sa pozreli 
snáď zo všetkých možných uhlov. My sme sa snažili 
argumentmi presvedčiť druhú stranu o potrebe 
mzdového rastu a stabilizovania našich služobne 
starších zamestnancov, ako aj o potrebe zatrak-
tívniť možnosť pracovať v tejto spoločnosti pre 
nových uchádzačov o prácu. Do značnej miery sa 
nám to podarilo aj vďaka ústretovému postoju zo strany 
zamestnávateľa, ktorý si pravdaže všimol fluktuáciu a 
zmeny vo vzorcoch potrieb a správania sa doterajších i 
novonastupujúcich kolegov .

Na druhej strane sme my, odborári vzali do úva-
hy meniace sa možnosti hutníckeho priemyslu, zvlášť 
hlinikárenského, keď stagnujú nízke ceny našich výrob-
kov a popri tom rastú ceny vstupných surovín. Tiež sme 
sa zhodli na tom, že fyzická, ale aj psychická bez-
pečnosť zamestnanca pri práci je na prvom mies-
te. K tomu je potrebné, okrem iného, zabezpečiť 
dostatočný počet zamestnancov na pracoviskách 
tak, aby zamestnancom vznikol primeraný čas na 
regeneráciu a oddych. Aby nebola potrebná práca 
nadčas, naopak, aby bolo možné čerpať dovolenku. 
Novou motiváciou zamestnanca k plnému využitiu 
mesačného, resp. štvrťročného pracovného fondu sa 
stáva bonus za prítomnosť v práci. Prémie sa budú 
viazať k základnej mzde zamestnanca, ku ktorej 
sa pripočíta každý mesiac aj zvýšená vernostná 
odmena. Základné mzdy operátorov a údržbárov sú 
stanovené v novej tabuľke odmeňovania a v budúcnos-
ti počítame - podľa dohody - predbežne so mzdovým 
rastom minimálne o údaj rastu spotrebiteľských cien – 
t.j. o aktuálnu  infláciu v SR. Celý proces vyjednávania 
kolektívnej zmluvy (KZ) nebol ľahký, ani jednoduchý 
- avšak dokázali sme sa dohodnúť. No a dohoda je o 
dohadovaní. Dohadovanie je o argumentovaní a aj o 
pochopení. Dohoda je kompromis a dobrý kompro-
mis dáva pocit zúčastneným stranám, že môžu byť 
spokojné. Ak je spokojnosť na strane väčšiny, potom 
som spokojný aj ja. Máme Kolektívnu zmluvu pre rok 
2019 a začíname sa pripravovať na vyjednávanie KZ 
2020. Nič neskončilo. Ideme ďalej. 

ČO SA PODARILO DOHODNÚŤ?

Pre pozície operátorov a údržbárov sa upra-
via základné mzdy v tabuľkách na intranete o 7%. 
Pre všetkých ostatných zamestnancov sa základná 
mzda zvýši max. o 7% po zohľadnení výkonu, po-
tenciálu a aktuálnej mzdy jednotlivca. Dohodli sme 
sa tiež na zavedení tzv. dochádzkového bonusu pre 
všetkých zamestnancov vo výške 40 eur na mesiac 
pod podmienkou, že zamestnanec nebude čerpať 
prekážku v práci na vyšetrenie svoje ani na sprievod 
rodinného príslušníka, ani v hodnotenom období ne-
bude práceneschopný. Bonus bude vyhodnocovaný a 
vyplácaný za obdobie 3 mesiacov. Vernostný príspevok 
pre operátorov a údržbárov sa zvyšuje na 1,5 eur me-
sačne za každý odpracovaný rok. Základ prémie pre 
zamestnanca bude vypočítaný ako 12% z jeho základ-
nej mzdy. Dosiahnuté benefity oceňujú výkon zamest-
nancov, ich senioritu, lojalitu a aj ochotu pracovať pre 
Slovalco.

  Autor:  Rudolf Brázdovič
                   predseda ZO OZ KOVO Slovalco

MÁME NAJVYŠŠIU ÚROVEŇ PRÁV PRACUJÚCICH
Znie to neuveriteľne, ale naša krajina sa v jednom ukazovateli ocitla v elitnej spoločnosti medzi Rakúskom, Is-
landom a Fínskom. Podľa rebríčka konkurencieschopnosti Svetového ekonomického fóra je naša krajina 
úplne najlepšia na svete v indikátore, ktorý ukazuje úroveň práv pracujúcich. Tento ukazovateľ je súčasťou 
desiatok ďalších, na základe ktorých bol celý rebríček zostavený.

Skóre je prispôsobené indexu ITUC Global Rights 
Index, ktorý meria úroveň ochrany medzinárodne uzná-
vaných základných pracovných noriem. 

Infraštruktúra a makroekonomická stabilita - to 
sú ďalšie dve oblasti, v ktorých má Slovensko najsil-
nejšie stránky, keď sa porovnáva s ostatnými krajinami 
vo svete

Na najlepšom mieste sme ešte v dvoch prí-
padoch. Dynamiku dlhu máme najlepšiu na svete 
spoločne s 35-timi krajinami. Tento index meria zmenu 
pomeru verejného dlhu k HDP, ktorý vychádza z úvero-
vého ratingu štátu a úrovne zadlženia vo vzťahu k jeho 
HDP. Slovensko má takisto 100-percentný prístup k 
elektrickej sieti. Podobne je na tom však ďalších 65 
krajín sveta, s ktorými sa delíme o prvú priečku.

SLOVENSKO V ELITNEJ DESIATKE
Slovensko sa do prvej svetovej desiatky dokázalo 

prebojovať ešte v troch oblastiach. Prvou je hustota 
železničnej siete (v prepočte na kilometer štvorco-
vý), kde sme sa dostali na siedme miesto v spoločnosti 
ďalších 19-tich krajín.

Na ôsmom mieste sme v ukazovateli podiel im-
portov na hrubom domácom produkte. Slovensko 
dosiahlo úroveň hodnoty dovozu všetkých tovarov a 

služieb 95,8 percenta na celkovom HDP krajiny. Naj-
väčší podiel na svete má Hongkong.

Na desiate miesto nás vyšvihol ukazovateľ 
dobrého mena bánk. Respondenti v prieskume od-
povedali na otázku, na koľko sú podľa nich spoľahlivé 
banky v danej krajine.

ÚSPECH VO VZDELÁVANÍ A DYNAMIKE PODNIKANIA
Slovensko sa dobre umiestnilo aj v ďalších oblas-

tiach. 11. miesto dosahujeme v kvalite spravovania 
pôdy. Skóre tohto ukazovateľa posudzuje spoľahlivosť 

infraštruktúry, transparentnosť informovania, geografic-
ké pokrytie, riešenie sporov o územie a rovný prístup k 
vlastníckym právam. 

V ukazovateli obchodných taríf sme skončili 
na 15. pozícii. Tarify boli merané ako vážený priemer 
uplatnenej colnej sadzby. Ich najnižšiu úroveň dosiahol 
Hongkong.  

Úspešný výsledok si Slovensko pripísalo aj 
v oblasti vzdelávania. Vyše 12 ukončených rokov 
vzdelania (populácie nad 25 rokov) nás posunulo 
na 16. miesto na svete. Prvá priečka patrí Fínsku.

17. miesto na svete patrí Slovensku v regulačnom 
rámci pre platobnú neschopnosť. Skóre meria pri-
meranosť a integritu právneho rámca uplatniteľnosti na 
likvidáciu a reorganizáciu právnych konaní firiem. 

Jednotlivé kategórie sú súčasťou indexu globálnej 
konkurencieschopnosti, ktorý každoročne posudzuje 
140 krajín sveta. Celkovo zohľadňuje 98 indikátorov v 
12 pilieroch. Kombináciou indikátorov sa vypočítalo cel-
kové skóre krajiny. USA dosiahli 85,6 bodu. Priemerné 
skóre krajín je 60 bodov, čiže 40 bodov od hornej 
hranice.

Slovensko získalo v hodnotení 66,8 bodu. Spo-
ločnou črtou všetkých krajín je, že všetky majú 
priestor na ďalšie zlepšovanie.

Veľkú časť dát pre vyhodnocovanie jednotlivých 
indikátorov brali tvorcovia indexu z Executive Opinion 
Survey, ktorú zostavuje Svetové ekonomické fórum. 
Prieskum každoročne poskytuje hodnotenie kritických 
oblastí konkurencie schopnosti, pre ktoré chýbajú šta-
tistické dáta z dôvodu nemožnosti ich merať.
                                               Zdroj: finweb.hnonline.sk
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REKREAČNÉ POUKAZY PRE ZAMESTNANCOV

Aké sú podmienky? 
Podľa novely Zákonníka 
práce je zamestnávateľ, 
ktorý zamestnáva viac ako 
49 zamestnancov, povinný 
na žiadosť zamestnanca 
poskytnúť zamestnanco-
vi príspevok na rekreáciu. 
Znamená to, že povinnosť 
poskytovať príspevky na re-
kreáciu zamestnancov bude 

mať len ten zamestnávateľ, ktorý bude zamestnávať 
50 a viac zamestnancov.  Je potrebné zdôrazniť, že 
ide o povinnosť zamestnávateľa, viažucu sa na žia-
dosť zamestnanca, čo znamená, že zamestnávateľ  
je povinný uspokojiť tento nárok zamestnanca, ak oň 
zamestnanec požiadal. 

Zákonník práce dáva aj zamestnávateľom, ktorí 
zamestnávajú menej ako 49 zamestnancov, možnosť  
(nie povinnosť) poskytnúť príspevok na rekreáciu pre 
svojich zamestnancov, a to za rovnakých podmienok 
a v rovnakom rozsahu  ako zamestnávatelia, ktorí 
zamestnávajú viac ako 49 zamestnancov. Rozdiel tak 
spočíva v tom, že kým u zamestnávateľov, ktorí za-
mestnávajú nad 49 zamestnancov, ide o ich zákon-
nú povinnosť, v prípade zamestnávateľov s menej 
ako 49 zamestnancami ide o dobrovoľné poskyto-
vanie príspevkov. 

ZAMESTNANCI ÁNO, DOHODÁRI NIE

Ako sme už naznačili, za účelom zistenia, či má 
alebo nemá zamestnávateľ povinnosť poskytovať svo-
jim zamestnancom príspevok na rekreáciu, rozhoduje 
počet jeho zamestnancov. Zákonník práce pritom špe-
cifikuje, akým spôsobom sa tento počet zamestnancov 
zisťuje. Počtom zamestnávaných zamestnancov tak 
rozumieme priemerný evidenčný počet zamestnancov 
za predchádzajúci kalendárny rok. Tu však podmienky 
poskytovania príspevku na rekreáciu nekončia. „U za-
mestnávateľa, ktorý bude povinný svojím zamestnan-
com poskytovať príspevky na rekreáciu, budú môcť o 
príspevok na rekreáciu požiadať zamestnanci, kto-
rých pracovný pomer u zamestnávateľa trvá nepre-
tržite najmenej 24 mesiacov. Nárok na príspevok na 
rekreáciu teda budú mať len zamestnanci, pracujú-
ci na základe pracovnej zmluvy. Dohodári nárok na 
príspevok na rekreáciu nemajú. Splnenie podmienok 

na poskytnutie príspevku na rekreáciu sa posudzuje ku 
dňu začatia rekreácie. Znamená to, že ku dňu začatia 
rekreácie musí byť zamestnanec vo vzťahu k zamest-
návateľovi v pracovnom pomere nepretržite najmenej 
24 mesiacov. Vtedy má nárok na príspevok na rekre-
áciu. Zamestnanec môže v jednom kalendárnom 
roku požiadať o príspevok na rekreáciu len u jedné-
ho zamestnávateľa.“  

VÝŠKA PRÍSPEVKU

Zamestnávateľ je podľa novely Zákonníka práce 
povinný  prispieť  zamestnancovi  na rekreáciu  v 
sume 55% oprávnených výdavkov,  najviac  však 
v sume 275 eur za kalendárny rok. Napríklad, ak 
zamestnanec v kalendárnom roku absolvuje rekreáciu 
v celkovej sume 500 eur, zamestnávateľ mu uhradí 
55% oprávnených výdavkov, t.j. 275 eur, čo je jeho ma-
ximálny ročný príspevok na rekreáciu podľa Zákonníka 
práce. 

Podľa nášho názoru sa nemusí jednať iba o opráv-
nené výdavky za jednu nepretržitú (ucelenú) rekreáciu, 
ale môže ísť o viacero samostatných rekreácií, ktoré 
sa až do maximálnej možnej sumy príspevku sčítajú. 
V tomto prípade totiž aj naďalej zostáva zachované 
pravidlo, že príspevok sa poskytne iba raz ročne, aj 
keď by to bolo za viacero rekreácií, realizovaných 
v jednom kalendárnom roku až do faktickej výšky 
500 eur. U zamestnanca, ktorý má dohodnutý pracov-
ný pomer na kratší pracovný čas, sa najvyššia suma 
príspevku na rekreáciu za kalendárny rok (t.j. tých 275 
eur) zníži v pomere, zodpovedajúcom kratšiemu pra-
covnému času (t.j. zamestnávateľ je povinný prispieť 
sumou 137,50  eur). 

PENIAZE ALEBO REKREAČNÝ POUKAZ

Zamestnávateľ môže rozhodnúť, že príspevok na 
rekreáciu poskytne zamestnancovi buď peňažnou for-
mou alebo prostredníctvom rekreačného poukazu. To 
znamená, že o forme, akou sa bude príspevok po-
skytovať, rozhoduje zamestnávateľ. 

„Ak sa zamestnávateľ rozhodne zamestnancovi 
poskytnúť príspevok na rekreáciu v peňažnej forme, 
postup jeho poskytnutia musí byť nasledovný. Zamest-
nanec pôjde na rekreáciu a uhradí ju z vlastných pro-
striedkov. Najneskôr do 30 dní odo dňa skončenia 
rekreácie je zamestnanec povinný zamestnáva-

teľovi preukázať oprávnený výdavky na rekreáciu 
predložením účtovných dokladov (tieto doklady musia 
obsahovať označenie zamestnanca). Následne je za-
mestnávateľ povinný zamestnancovi poskytnúť 
príspevok na rekreáciu v najbližšom výplatnom 
termíne (ak sa zamestnávateľ nedohodne so zamest-
nancom inak). Ak sa rekreácia začne v jednom roku a 
nepretržite trvá v nasledujúcom roku a zamestnanec o 
to požiada, tak príspevok na rekreáciu bude zamest-
nancovi zúčtovaný ešte ako príspevok na rekreáciu za 
rok, v ktorom sa rekreácia začala.“ 

V prípade rekreačných poukazov pôjde o pla-
tobný prostriedok, ktorý uchováva majetkovú hod-
notu v elektronickej podobe, napr. mnohé fungujú 
na princípe elektronických stravovacích kariet. Pritom 
rekreačné poukazy môžu vydávať len oprávnené sub-
jekty a zamestnávateľ si ich môže u nich „objednať“. 

Na čo možno príspevok na rekreáciu a rekreač-
ný poukaz použiť?

Oprávnenými výdavkami, na ktoré je zamestnáva-
teľ povinný prispieť, sú preukázané výdavky zamest-
nanca na:

a) služby cestovného ruchu, spojené s ubytovaním 
najmenej na dve prenocovania na území Slovenskej 
republiky,

b) pobytový balík, obsahujúci ubytovanie najmenej 
na dve prenocovania a stravovacie služby alebo iné 
služby, súvisiace s rekreáciou na území Slovenskej 
republiky,

c) ubytovanie najmenej na dve prenocovania na 
území Slovenskej republiky, ktorého súčasťou môžu 
byť stravovacie služby,

d) organizované viacdenné aktivity a zotavovacie 
podujatia počas školských prázdnin na území Sloven-
skej republiky pre dieťa zamestnanca, navštevujúce zá-
kladnú školu alebo niektorý z prvých štyroch ročníkov 
gymnázia s osemročným vzdelávacím programom. 

„Zákonník práce ustanovuje zamestnávateľom 
povinnosť prispievať nielen na rekreáciu samot-
ných zamestnancov, ale aj na rekreáciu celej rodiny 
týchto zamestnancov. Oprávnenými výdavkami na 
rekreáciu, ktoré je zamestnávateľ povinný zamestnan-
covi preplatiť, sú totižto aj preukázané výdavky zamest-
nanca na manžela/manželku, dieťa zamestnanca a inú 
osobu, žijúcu so zamestnancom v spoločnej domác-
nosti, ktorí sa so zamestnancom zúčastňujú na rekreá-
cii. Dieťaťom pritom je nielen vlastné dieťa zamestnan-
ca, ale aj dieťa zverené zamestnancovi do náhradnej 
starostlivosti na základe rozhodnutia súdu alebo dieťa 
zverené zamestnancovi do starostlivosti pred rozhod-
nutím súdu o osvojení.“

Pripravila JUDr. Mária Kasanová, 
právnička Metodického pracoviska OZ KOVO 

Banská Bystrica

Od januára 2019 vstúpilo do platnosti nové ustanovenie §152a Zákonníka práce, v rámci ktorého sa pre 
zamestnávateľa zavádza nová povinnosť – a to preplatiť zamestnancovi časť výdavkov na jeho rekreáciu 
formou príspevku na rekreáciu alebo formou rekreačných poukazov.

PRACOVNO-PRÁVNA PORADŇA A BOZP

BOZP: Ženy a výkon práce u zamestnávateľa
Legislatíva SR poskytuje ženám ochranu v 

pracovných vzťahoch, osobitnú starostlivosť v te-
hotenstve, v materstve a zodpovedajúce pracovné 
podmienky. Zohľadňuje ich telesné a fyziologické 
špecifiká, ktoré je potrebné rešpektovať najmä vo 
vzťahu k ich postaveniu v spoločnosti, súvisiaceho 
s plnením si materského poslania a s ohľadom na 
ich rodinné povinnosti pri výchove detí a starostli-
vosti o ne.

ZÁKONNÍK PRÁCE A ZAMESTNÁVANIE ŽIEN 

Zvýšená právna ochrana žien je premietnu-
tá predovšetkým do Zákonníka práce a týka sa 
všetkých žien, osobitne však tehotných žien, 
matiek do konca deviateho mesiaca po pôrode 
a dojčiacich žien. Vo všeobecnosti platí základná 
zásada, podľa ktorej ženy nesmú byť zamest-
návané prácami, ktoré by boli pre nich fyzicky 
neprimerané a tiež prácami, ktoré škodia ich or-
ganizmu a ohrozujú ich materské poslanie.

Zákonník práce pritom presne nevymedzu-
je druhy prác, ktoré sú ženám zakázané. Tie sú 
vymedzené v osobitnom právnom predpise - 

Nariadení vlády č. 272/2004 Z. z.  a rovnako aj 
zoznamy prác a pracovísk, ktoré sú absolútne 
zakázané pre tehotné ženy, matky do konca 
deviateho mesiaca po pôrode a dojčiace ženy 
V tomto nariadení sa zároveň ustanovujú  niektoré 
povinnosti zamestnávateľov pri zamestnávaní tých-
to žien v znení neskorších predpisov. 

POVINNOSTI ZAMESTNÁVATEĽA 

Zamestnávateľ nesmie za žiadnych okolností 
nútiť tehotnú ženu, matku do konca deviateho me-
siaca po pôrode alebo dojčiacu ženu, aby vykoná-
vala práce, pri ktorých sa zistilo možné ohrozenie 
jej bezpečnosti a zdravia a možné účinky na jej 
tehotenstvo alebo dojčenie.

Zamestnávateľ je povinný preradiť zamest-
nankyňu na inú prácu:
•	 ak tehotná žena, matka do konca deviateho 

mesiaca po pôrode a dojčiaca žena vykonáva 
prácu, ktorou sa nesmú tieto ženy zamestnávať 
alebo ktorá podľa lekárskeho posudku ohrozu-
je jej tehotenstvo alebo materské poslanie,

•	 tehotná žena, matka do konca deviateho me-
siaca po pôrode a dojčiaca žena pracujúca v 
noci požiada o preradenie na dennú prácu.
Ak tehotná žena vykonáva niektorú z prác 

jej zakázanú, alebo ktorá podľa lekárskeho po-
sudku ohrozuje jej tehotenstvo, zamestnávateľ 
je povinný upraviť jej pracovné podmienky a v 
prípade, že to je nie možné, potom túto ženu:
•	 dočasne preradí na vhodnú prácu, pri ktorej 

môže dosahovať rovnaký zárobok ako pri dote-
rajšej práci v rámci pracovnej zmluvy,

•	 ak to nie je možné, preradí ju po dohode s ňou 
aj na prácu iného druhu, pričom ak dosahuje 
žena pri práci, na ktorú bola preradená bez 
svojho zavinenia, nižší zárobok ako pri doteraj-
šej práci, poskytuje sa jej na vyrovnanie tohto 
rozdielu vyrovnávací príspevok v tehotenstve a 
v materstve podľa osobitného predpisu, ktorým 
je zákon o sociálnom poistení,

•	 ak nemožno tehotnú ženu preradiť na pracov-
né miesto s dennou prácou alebo na inú vhod-
nú prácu, zamestnávateľ je povinný poskytnúť 

(Dokončenie na 7. str.)
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BOZP: Ženy a výkon práce u zamestnávateľa
jej pracovné voľno s náhradou mzdy.
To isté platí i pre matku do konca deviateho 

mesiaca po pôrode a o dojčiacej žene.

Práce, zakázané tehotným ženám, matkám 
do konca deviateho mesiaca po pôrode a doj-
čiacim ženám. 
Nariadenie vlády č. 272/2004 Z. z., ktorým sa usta-
novuje zoznam prác a pracovísk, ktoré sú zaká-
zané pre tehotné ženy, matky do konca deviateho 
mesiaca po pôrode a dojčiace ženy, označuje ako 
zakázané pre vyššie uvedenú skupinu žien nasle-
dovné práce a pracoviská:
•	 so škodlivými fyzikálnymi faktormi 
•	 so škodlivými biologickými faktormi, 
•	 so škodlivými chemickými faktormi,

Dojčiacim ženám je zakázané vykonávať 
práce a pôsobiť na pracoviskách so škodlivý-
mi chemickými faktormi, najmä s olovom a jeho 
zlúčeninami, ktoré sú absorbovateľné ľudským or-
ganizmom.

Práce a pracoviská, spojené so špecifickým 
rizikom pre tehotné ženy, matky do konca de-
viateho mesiaca po pôrode a pre dojčiace ženy:

Zamestnávateľ je povinný pri všetkých prácach 
a na pracoviskách, spojených so špecifickým rizi-
kom vystavenia tehotnej ženy, matky do konca de-
viateho mesiaca po pôrode a dojčiacej ženy pôso-
beniu škodlivých faktorov, vplyvov, procesov alebo 
pracovných podmienok:
• Posúdiť charakter, stupeň a trvanie takého 

vystavenia.
• Vyhodnotiť všetky riziká pre ich bezpečnosť 

a zdravie.
• Rozhodnúť o prijatí potrebných opatrení na 

základe odborného posúdenia zdravotnej 
spôsobilosti z hľadiska možných účinkov na 
tehotenstvo alebo dojčenie takej ženy prísluš-
ným lekárom.

Ide o práce a pracoviská so špecifickým rizikom 
pre uvedené kategórie žien z hľadiska škodlivých 
fyzikálnych faktorov a vplyvov, ktoré môžu spôsobiť 
poškodenie plodu alebo narušiť uchytenie placenty 
alebo jej časti, t.j. najmä práce s nárazmi, otras-
mi alebo pohybmi; pri manipulácii s nákladmi 
spojené s rizikami - najmä v bedrovej oblasti 
chrbtice; na pracoviskách s hlukom, keď sú 
prekračované horné akčné hodnoty expozície 
hluku; s ionizujúcim žiarením; keď sú prekroče-
né akčné hodnoty expozície elektromagnetické-
ho žiarenia a elektromagnetických polí; na pra-
coviskách s nadmernou záťažou chladom alebo 
teplom; s nevhodným pohybom a držaním tela a 
s premiestňovaním sa v rámci pracoviska alebo 
mimo neho, a tiež práce s psychickou záťažou.

Zamestnávateľ je povinný v záujme zaistenia 
bezpečnosti a ochrany zdravia pri práci v zmysle 
Zákona č. 124/2006 Z. z. o bezpečnosti a ochrane 
zdravia pri práci a o zmene a doplnení niektorých 
zákonov vypracovať a podľa potreby aktualizovať 
vlastný zoznam prác a pracovísk, zakázaných 
pre tehotné ženy, matky do konca deviateho 
mesiaca po pôrode a dojčiace ženy, a spoje-
ných so špecifickým rizikom pre túto kategóriu 
zamestnankýň.

Spracoval:  Mgr. Peter Rampašek
                                   Zdroj: Legislatíva BOZP

(Pokračovanie zo 6. str.)

KRÁTKO
RODIČIA SI PRILEPŠIA?

Rodičia na Slovensku si od začiatku tohto 
roka mierne prilepšia. Od 1. januára totiž platia 
opatrenia rezortu práce, ktorými sa zvyšujú via-
ceré dávky, i keď niekde je to len o pár centov. 
Prídavok  na  dieťa  sa  zvýšil o 0,66 eura  z 
23,68 eura mesačne na 24,34 eura mesačne. 
Príplatok k prídavku na dieťa stúpne o 0,31 eura 
z 11,10 eura mesačne na 11,41 eura mesačne. 
O šesť eur sa zvýšil aj rodičovský príspevok, a 
to z 214,70 eura na 220,70 eura. Súvisí to s ras-
tom životného minima od 1. júla minulého roka 
o 2,8 %. 

PEČIVO A CHLIEB ZDRAŽELI

Rožky a pečivo zdraželi, a ešte to môže 
pokračovať. Napr. v Tescu sa dá klasický rožok 
kúpiť za 8 centov, čo je o cent viac ako predtým. 
Cena najlacnejšieho pečiva narástla o 14 per-
cent. Za  osem  centov sa dá  rožok   kúpiť   aj v 
Lidli, v Bille stojí sedem centov. Rožky sú však 
aj  ťažšie - cca o 10 gramov. Chlieb je tiež od za-
čiatku roka v obchodoch drahší, a to v priemere 
o 10 centov. Zdražieť mohli aj ďalšie pekárenské 
výrobky. Do ceny sa totiž premietli zvýšené vý-
robné náklady pekárov – mzdy, drahšie surovi-
ny, príplatky za nočné či prácu počas víkendov. 
V roku 2017 pritom zamestnanci v pekárenskom 
sektore zarábali v priemere 667 eur, v roku 2018 
si prilepšili na 712 eur. 

V II. PILIERI JE 1,5 MILIÓNA SPORITEĽOV

Dôchodkové správcovské spoločnosti 
(DSS) spravovali ku koncu uplynulého roka 
majetok v objeme viac ako 8,059 miliardy eur. 
Počet sporiteľov v druhom pilieri dosiahol 1. 
497 904. Ale čo sa výnosov týka, rok 2018 bol 
striedmy. Dôvodom sú poklesy na akciových a 
dlhopisových trhoch a nízke úrokové sadzby. 
Priemerný vek sporiteľa v druhom pilieri v sú-
časnosti je 40 rokov.

V SR PRACUJE 70 TISÍC CUDZINCOV 

Počet cudzincov, pracujúcich na Slovensku 
ku koncu roka 2018, presiahol 69,1 tisíca. Opro-
ti koncu novembra minulého roka ide o nárast 
o 2,5 tisíca osôb. Najpočetnejšie zastúpenie u 
nás majú  občania    Srbska  (13,6 tisíc). Vy-
plýva  to  z údajov Ústredia práce, sociálnych 
vecí a rodiny SR. Na druhej priečke sú občania 
Ukrajiny (11,8 tisíc).Nasleduje Rumunsko (11,1 
tisíc). Tretina všetkých cudzincov pritom pracuje 
v Bratislave.

                               R.Brázdovič, Sita, TASR

FIRMY ZAMESTNÁVAJÚ AJ ZNEVÝHODNENÝCH ĽUDÍ
Nedostatok zamestnancov riešia firmy zamest-

návaním znevýhodnených uchádzačov o prácu. To 
sú napríklad ľudia s nízkym vzdelaním.

Príkladom sú Železiarne Podbrezová, a.s. Aj na-
priek čoraz väčšiemu nedostatku pracovnej sily sem 
od nového roka nastúpilo 50 nových ľudí. Podnik ich 
našiel medzi takzvanými znevýhodnenými uchádzačmi 
o prácu, ktorí sú podľa ministra práce, sociálnych vecí 
a rodiny, Jána RICHTERA, jedným z možných riešení 
pre firmy. 

PROJEKT PRE RÓMOV

Noví zamestnanci pochádzajú z rómskej menšiny 
a budú v závode pracovať tri mesiace na skúšku. Ak 
sa osvedčia, zapoja sa do spoločného projektu žele-
ziarní spolu s miestnym úradom práce. Cez ten získa 
firma dokopy takmer 420 tisíc eur, ktoré pôjdu na pre-
platenie polovice ich platu a mentoring. Podmienkou je, 

že v závode musia takíto zamestnanci odpracovať 12 
mesiacov.

MINISTERSTVO PRIPRAVUJE ĎALŠIE VÝHODY

Podobné projekty pritom môžu rozbehnúť firmy po 
celom Slovensku. „V tejto chvíli môžem povedať, že 
ten projekt je úspešný a je tu záujem ďalších podnikov 

takýmto spôsobom pokračovať,“ povedal na nedávnej 
tlačovej konferencii minister práce, Ján RICHTER. Už 
na samotné výberové konanie totiž v decembri prišli 
stovky uchádzačov. 

Ako sa zatiaľ darí projektu v Podbrezovej však 
samotné Železiarne komentovať nechceli, na hodnote-
nie je podľa nich príliš skoro. To, že záujem o podobné 
programy majú aj iné firmy, potvrdil aj generálny riaditeľ 
ústredia práce, Marián VALENTOVIČ. „Sú to desiatky 
zamestnávateľov, s ktorými máme naplánované v prie-
behu januára a februára rokovania,“ spresnil.

Nejde pritom o nejakú konkrétnu výzvu, je na fir-
mách, aby začali rokovania s úradmi práce v ich pôso-
bisku. Čo sa týka politiky zamestnanosti, ministerstvo 
sa chce v tomto roku sústrediť na podporu zamestná-
vania znevýhodnených skupín uchádzačov. Tými sú 
nielen dlhodobo nezamestnaní, ale aj ľudia nad 50 
rokov či ľudia s nízkym vzdelaním. Svedčí o tom aj 
uznesenie, ktoré prijala vláda koncom minulého roka 
o opatreniach na posilnenie uplatnenia marginalizo-
vaných skupín na trhu práce. Okrem iného určuje, že 
do konca februára má ministerstvo práce predlo-
žiť schému na pravidelnú priamu finančnú pomoc 
pre firmy, ktoré zamestnajú ľudí zo zraniteľných 
skupín. Podrobnosti o tom, ako by táto podpora mala 
prebiehať, zatiaľ však nie sú známe.

NEZAMESTNANÝMI NAJČASTEJŠIE ZNEVÝHODNENÍ

Práve znevýhodnení uchádzači dnes tvoria väčši-
nu z celkovej miery evidovanej nezamestnanosti. Ako 
k danej téme podotkol minister práce J. RICHTER, tá v 
decembri minulého roka dosiahla 5,04 percenta. Oproti 
novembru tak klesla o päť stotín a ďalší pokles bude 
zrejme náročný. Podľa analytika Národnej banky Slo-
venska, Alexandra KARŠAYA: „Vzhľadom na aktuálne 
ochladenie predstihových indikátorov zahraničného 
dopytu možno očakávať zmiernenie tempa poklesu ne-
zamestnanosti v najbližších mesiacoch“. O slovenské 
výrobky podľa neho bude menší záujem a firmy tak ne-
budú potrebovať najímať nových pracovníkov.Či to tak 
bude naozaj, ukáže čas.

KTO SÚ ZNEVÝHODNENÍ UCHÁDZAČI O PRÁCU

- občan mladší ako 26 rokov, ktorý skončil školu 
menej ako dva roky dozadu a nemal odvtedy pravidelne 
platené zamestnanie

- občan starší ako 50 rokov
- občan vedený v evidencii uchádzačov o zamest-

nanie najmenej 12 za sebou nasledujúcich mesiacov
- občan, ktorý dosiahol vzdelanie nižšie ako stred-

né odborné
- občan, ktorý najmenej 12 za sebou nasledujúcich 

kalendárnych mesiacov pred zaradením do evidencie 
uchádzačov o zamestnanie nemal pravidelne platené 
zamestnanie

- štátny príslušník tretej krajiny, ktorému bol ude-
lený azyl alebo ktorému bola poskytnutá doplnková 
ochrana

- občan, ktorý žije ako osamelá dospelá osoba s 
jednou alebo viacerými osobami odkázanými na jeho 
starostlivosť

- občan so zdravotným postihnutím
                                                                   Af, Sita    
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Ako sa po východniarsky povie múr náre-
kov? Bankomat...

Rozprávajú sa chlapi v krčme: „Fero, počul 
si, že zdražela voda?“

„No vidíš, tak došlo už aj na abstinentov!“

Opitý chlap v krčme: „Veru, nemal som 
šťastie ani pri jednej z mojich žien: Jedna ma 
opustila a druhá stále nie a nie...“

Príde nahnevaný šéf k robotníkovi a hovorí 
mu: „Už dve hodiny ťa hľadám!“

A on na to: „Aspoň vidíte, aké je ťažké nájsť 
dnes dobrého robotníka!“

Moja známa chcela schudnúť, a tak začala 
jazdiť na koni. A výsledok? Za mesiac zhodil kôň 
10 kíl!

Hovorí jeden  kamarát druhému: „Keď moja 
žena začne doma spievať, vždy chodím von pra-
covať do záhrady, nech naši susedia vidia, že 
nedochádza k domácemu násiliu.“

Muž hovorí žene: „Vieš, čim chce byť náš 
6-ročný syn, keď bude veľký?“

Manželka: „Nie, čím?“
Muž: „Smetiarom. A vieš prečo? „
Manželka: „Prečo?“
Muž: „Pretože si myslí, že pracujú iba v uto-

rok.“

Rozprávajú sa dve blondíny: „Lekár mi po-
vedal, že sa mám starať o svoju váhu. Dnes som 
z nej 3-krát utrela prach a zajtra ju vezmem na 
prechádzku do ZOO.“

Zasmejme sa...

25 rokov OZ KOVO – súťažte s nami!
Milí čitatelia, v uplynulom roku sme si 

spoločne pripomenuli 25. výročie vzniku 
Odborového zväzu KOVO. Na poslednej 
strane Priorít sme pravidelne uverejňovali 
súťažný kvíz s rôznymi otázkami, súvisiaci-
mi s históriu či činnosťou nášho najväčšie-
ho a najvplyvnejšieho odborového zväzu 
na Slovensku.

Ak ste aspoň raz odpovedali správne 
na niektorú z našich otázok a svoju odpo-
veď ste nám poslali sms- správou, poštou 
či e-mailom na adresu či telefónne číslo 
redakcie, zaradili sme vás do žrebovania 
o zaujímavé vecné ceny. Zároveň sme 
priebežne, v rámci každého súťažného 
kola, žrebovali podielových výhercov tema-
tických tričiek s logom 25 rokov OZ KOVO 
a spomienkových pier.

Záštitu nad celou súťažou prevza-
la podpredsedníčka Odborového zväzu 
KOVO, Monika Benedeková, ktorá 17. ja-

nuára tohto roku zo všetkých doručených 
správnych odpovedí vyžrebovala troch 
hlavných výhercov vecných cien. A kto mal 
šťastie?

3. cenu - 2200 mAh power banku (ex-
terná nabíjačka na mobily, tablety či PC) 
získal p. Matúš Žemla z Trnavy.

2. cena – 1TB externý disk -  poputo-
val do rúk p. Jozefa Hudeca z Lovče

A nakoniec  hlavnú  cenu – kvalitný 
tablet zn. Huawei MediaPad T3 10 - získa-
la p. Anna Cenkyová z Košíc. 

Všetkým výhercom srdečne blahože-
láme – veríme, že si svoje výhry k spokoj-
nosti užijú. Úprimne ďakujeme aj všetkým 
zúčastneným aktívnym dopisovateľom – 
veľmi si vážime Vašu priazeň a dúfame, že 
nám ju zachováte aj naďalej. 

Nech sa Vám všetkým, milí kováci, stá-
le darí.

      Anita Fáková, šéfredaktorka Priorít

Výherkyňa hlavnej ceny, p. A.Cenkyová z Košíc. 
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3. as     
tajni ky !

Stretne Jano Joža a pýta sa ho:
- Tak o, ako sa ti darí?
- No, mohlo by sa aj lepšie!
- A o sa stalo?
- Ale, v era som kúpil liter borovi ky       
a stavil som sa s Ferom, kto viac vypije.
- A ako to dopadlo?
- Ani sa nepýtaj! Ten ožran Fero...
(Dokon enie tvorí tajni ku krížovky.)

www.scalpermedia.sk www.facebook.com/krizovkysusmevom

Krížovky s úsmevom


